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Raija Westergård

Allekirjoitukset

Maarit Lepistö
Puheenjohtaja

Tiina Paloranta
Sihteeri
 

Pöytäkirjan tarkastus
Pöytäkirja on tarkastettu ja hyväksytty

08.10.2024

Janne Mäkinen
 

09.10.2024

Hannamaija Oinonen
 

Pöytäkirjan nähtävänäolo
Pöytäkirja on julkaistu Hämeenkyrön kunnan yleisessä tietoverkossa (www.
hameenkyro.fi) kuntalain 140 §:ssä säädetyllä tavalla 9.10.2024.

Erja-Riitta Myllymäki, hallintopalvelusihteeri
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§ 36
Kokouksen laillisuus ja päätösvaltaisuus

Hallintosääntö 34 §: Kutsu valtuuston kokoukseen on vähintään 5 päivää ennen 
kokousta lähetettävä erikseen kullekin valtuutetulle sekä niille, joilla on kokouksessa 
läsnäolo- ja puheoikeus. Samassa ajassa on kokouksesta annettava yleisesti tieto 
kunnan verkkosivuilla ja viiteilmoituksella paikallislehdessä.

Kokouskutsu lähetetään ensisijaisesti sähköisesti.

Valtuusto on päätösvaltainen, kun vähintään kaksi kolmasosaa valtuutetuista on läsnä 
(Kuntalaki 103 §).

Kokouskutsu ja esityslista on lähetetty valtuutetuille 2.10.2024. Kuulutus valtuuston 
kokouksesta on julkaistu kunnan nettisivuilla 1.10.2024 (kuulutus 73/2024) ja julkaistu 
UutisOivassa 2.10.2024.

Valtuutettu Pasi Eloranta on ilmoittanut esteestä saapua valtuuston kokoukseen 
puhelimitse 16.9.2024. Hänen tilalleen on kutsuttu Keskustan 1. varavaltuutettu Mervi 
Koponen.

Valtuutettu Suvi Järvenpää on ilmoittanut esteestä saapua valtuuston kokoukseen 
sähköpostilla 2.10.2024. Hänen tilalleen on kutsuttu SDP:n 2. varavaltuutettu Sami 
Mäkelä. SDP:n 1. varavaltuutettu Jari Takala oli myös estynyt saapumaan kokoukseen.

Valtuutettu Heikki Uusitalo on ilmoittanut esteestä saapua valtuuston kokoukseen 
puhelimitse 2.10.2024. Hänen tilalleen on kutsuttu Kokoomuksen 1. varavaltuutettu 
Olavi Pesu.
Olavi Pesu on ilmoittanut esteestä saapua valtuuston kokoukseen sähköpostilla 
7.10.2024. Hänen tilalleen on kutsuttu Kokoomuksen 2. varavaltuutettu Hannele 
Nordfors.

Valtuutettu Mauri Lepola on ilmoittanut esteestä saapua valtuuston kokoukseen 
sähköpostilla 2.10.2024. Hänen tilalleen on kutsuttu SDP:n 3. varavaltuutettu Jari Ollila.

Valtuutettu Raija Westergård on estynyt saapumaan kokoukseen ja hänen tilallaan on 
Vasemmistoliiton 1. varavaltuutettu Pekka Mäkipää.

Valtuutettu Mirka Löf on ilmoittanut esteestä saapua valtuuston kokoukseen 
sähköpostilla 7.10.2024. Hänen tilalleen on kutsuttu Vasemmistoliiton 3. 
varavaltuutettu Jussi Niinenmaa. Vasemmistoliiton 2. varavaltuutettu Miska Vesikko oli 
myös estynyt saapumasta kokoukseen.

Ehdotus

Valtuusto toteaa kokouksen olevan laillinen ja päätösvaltainen.

Päätös
Hyväksyttiin. 
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§ 37
Pöytäkirjan tarkastus

Hallintosäännön 16 §:n mukaan pöytäkirja tarkastetaan ensisijaisesti sähköisesti. 

Valtuusto valitsee kaksi pöytäkirjan tarkastajaa.

Ehdotus

Pöytäkirjan tarkastajiksi valitaan Janne Mäkinen ja Hannamaija Oinonen.

Valtuuston pöytäkirja laitetaan tietoverkkoon nähtäville heti kun se on allekirjoitettu ja 
tarkastettu, viimeistään kuitenkin viikon kuluttua kokouksesta.

Päätös
Hyväksyttiin. 
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Kunnanhallitus, § 300,27.11.2023
Kunnanhallitus, § 229,30.09.2024
Kunnanvaltuusto, § 38, 07.10.2024

§ 38
Valtuustoaloite 3/2022; emätilaperiaatteen kumoaminen

HMKDno-2022-188

Kunnanhallitus, 27.11.2023, § 300

Valmistelijat / lisätiedot:
Leena Lahtinen
leena.lahtinen@hameenkyro.fi
kaavoituspäällikkö

Liitteet
1 Liite, Lausunto valtuustoaloitteeseen, kaavoituspäällikkö
2 Liite1_Kooste poikkeamis- ja suunnittelutarveratkaisupäätöksistä

Hämeenkyrön Perussuomalaisten valtuustoryhmä, aloitteen 1. allekirjoittaja Janne 
Mäkinen, on jättänyt seuraavan valtuustoaloitteen valtuuston kokouksessa 4.4.2022:

"Suomessa vuonna 1959 yleisesti käyttöönotettu emätilaperiaate on aikoinaan 
kaavoituksen ja lupamenettelyn tueksi kehitetty menetelmä asemakaavoittamattomien 
alueiden rakennuspaikkojen määrän määrittelyyn. Emätilaperiaatetta ei kuitenkaan ole 
kirjattu maankäyttö- ja rakennuslakiin. Sen käyttö koetaan vanhentuneeksi ja sen koetaan 
tuottavan kohtuuttomia ja epäoikeudenmukaisia lopputuloksia. Tuo vuosi 1959 koetaan 
myös olevan liian kaukainen, jotta silloisia menetelmiä voitaisiin juurikaan hyödyntää 
nykyisessä kaavoituksessa ja lupamenettelyssä. Myös kaavoittajat ovat kritisoineet 
emätilaperiaatteen mekaanista käyttöä, joka pahimmillaan voi johtaa hyvän suunnittelun 
sijaan yhdyskuntarakenteen pirstaloitumiseen entisestään. Mm. näistä syistä varsin moni 
Suomen kunnista ja kaupungeista on luopunut siitä.

Emätilaperiaate on ongelma juurikin haja-asutusalueella, juurikin maaseudulla, jonna 
rakentaminen on vähintäänkin haastavaa emätilaperiaatteen vuoksi. Suurenkin tilan 
rakennusoikeus saattaa olla käytetty, jos siitä on aiemmin lohkottu jo esimerkiksi muutama 
pienempi omakotitontti. Näin ollen toki tontteja voi lohkoa edelleenkin, mutta 
rakennusoikeutta ei ole saatavilla. Onpa jopa otettu puheeksi ostaa Pohjanmaalta 
rakennusoikeutta sisältävää halpaa turvemaata ja liittää se täkäläiseen 
rakennusoikeudettomaan tonttiin, jolloin mahdollisuus rakentamiselle täyttyy. Onko 
tällainen sitten tarpeen?

Hämeenkyrössä on rakentamattomia tontteja reilusti yli sata, valtaosa kuntakeskuksessa, 
sen välittömässä läheisyydessä tai muualla taajamassa. Selittyykö tämä sillä, ettei niihin 
haluta asumaan? Emätilaperiaatteen käytön poistamisella maaseutua saadaan asutetuksi 
ja Hämeenkyröön saadaan lisää asukkaita eli niitä veronmaksajia.

Edellä mainitun perusteella esitämme, että Hämeenkyrön kunta poistaa emätilaperiaatteen 
käytön."
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1.  
2.  

3.  

Liitteenä olevan lausunnon asian ratkaisemiseksi on laatinut kaavoituspäällikkö Leena 
Lahtinen. Lausunnossa tuodaan esille emätilaperiaatteen soveltaminen kunnan 
rakennusluvissa, suunnittelutarveratkaisuissa ja poikkeamisluvissa sekä 
kaavoituksessa.

Esiintuodut asutuksen sijoittumisen vaikuttimet ovat moninaiset. Maaseudun 
asutuksen sijoittumiseen vaikuttaa merkittävästi yksityisten maanomistajien valmius 
myydä maapohjaa ja se on kuntakehityksen kannalta epävarmaa. Kunnan riittävällä 
tonttivarannolla turvataan kunnan tasainen kehitys, kuntalaisten asumistarpeiden 
täyttyminen sekä asutuksen sijoittuminen palvelujen ja yhdyskuntatekniikan suhteen 
edullisesti. Kaavoittamisella voidaan kunnassa suunnitella ja tarjota laajoja 
kokonaisuuksia asutuksen tarpeisiin.

Emätilaperiaatteen soveltaminen on kunnassa ollut ensisijaisesti kaavoituksen alue- ja 
kaavakohtainen mitoittava työkalu. Poikkeamis- tai suunnittelutarveratkaisuja ei ole 
perusteltu emätilamitoituksella vuosina 2022 - 2023, vaan päätökset ovat perustuneet 
maankäyttö- ja rakentamislain pykäliin. Suorissa rakennusluvissa ns. haja-
asutusalueelle rakennusvalvonta ei ole soveltanut emätilaperiaatetta. Erillistä 
päätöstä emätilaperiaatteen kumoamiseksi ei näin ollen nähdä aiheellisena 
kaavoituspäällikön lausunnossa.

Aloitteessa todetaan, että ”Hämeenkyrössä on rakentamattomia rakennuspaikkoja 
reilusti yli sata, valtaosa kuntakeskuksessa, sen välittömässä läheisyydessä tai muualla 
taajamassa.” Emätilaperiaate, joka liittyy kaavan valmisteluvaiheeseen, ei vaikuta 
mitenkään siihen kuinka kaava toteutuu. Tonttien myynti ja rakentaminen on kunnan 
ja yksityisten omistajien aktiivisuudesta riippuva asia. Tonttien tulisi ainakin olla esillä 
ja markkinoinnissa.

Lausunnossa esitetään rakentamis- ja alueidenkäyttölain tulevan voimaan 1.1.2025 ja 
sen vaikuttavan lupajärjestelmään. Rakentamis- ja alueidenkäytön lakiuudistuksia 
seurataan kunnan työskentelyssä sekä varaudutaan uudistuksiin tarvittavilla 
toimenpiteillä ja uudistuvaa lainsäädäntöä otetaan käyttöön sen tullessa voimaan. 
Rakentamislain voimaantulo vaatii merkittävää kouluttautumista ja 
rakennusjärjestyksen uudistamista vuoden 2024 aikana.

Lausunnon liitteenä on kooste poikkeamis- ja suunnittelutarveratkaisupäätöksistä. 

Oheismateriaalina on kooste viitatuista lainkohdista (MRL) sekä Kuntaliiton selvitys, 
Ikaalisten mitoitusperiaattet ranta-alueilla. 

Ehdotus
Esittelijä: Antero Alenius, kunnanjohtaja

Hallitus esittää valtuustolle vastauksena valtuustoaloitteeseen, että

emätilaperiaatetta ei ole tässä vaiheessa tarpeen kumota erillisellä päätöksellä
hallitus käsittelee myöhemmin sen miten tullaan valmistautumaan 1.1.2025 
voimaan tulevan uuden rakentamislain aiheuttamiin muutoksiin 
rakennusjärjestyksessä
aloite todetaan loppuun käsitellyksi.

Päätös
Hallitus siirsi asian ensi vuoden alun kokoukseen. 
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1.  
2.  

3.  

1.  

2.  

1.  
2.  

Kunnanhallitus, 30.09.2024, § 229

Valmistelijat / lisätiedot:
Leena Lahtinen
leena.lahtinen@hameenkyro.fi
kaavoituspäällikkö

Liitteet
1 Liite, Lausunto valtuustoaloitteeseen, kaavoituspäällikkö
2 Liite1_Kooste poikkeamis- ja suunnittelutarveratkaisupäätöksistä

Hallitus 27.11.2023, 300 §.

Ehdotus
Esittelijä: Johanna Rannanjärvi, kunnanjohtaja

Hallitus esittää valtuustolle vastauksena valtuustoaloitteeseen, että

emätilaperiaatetta ei ole tässä vaiheessa tarpeen kumota erillisellä päätöksellä
hallitus käsittelee myöhemmin sen miten tullaan valmistautumaan 1.1.2025 
voimaan tulevan uuden rakentamislain aiheuttamiin muutoksiin 
rakennusjärjestyksessä
aloite todetaan loppuun käsitellyksi.

 

Asian käsittely: 

Keskustelun kuluessa tehtiin kaksi muutosesitystä

1. muutosesitys

Janne Mäkinen teki muutosesityksen:

Esitetään emätilaperiaattesta luopumista siten, että se tulee voimaan uuden 
rakentamislain yhteydessä 1.1.2025 
Emätilaperiaatteesta luopuminen otetaan huomioon rakentamislain muutoksien 
vuoksi tehtävästä rakennusjärjestyksen päivittämisessä

Esa Järvenpää kannatti Mäkisen muutosesitystä.

2. muutosesitys

Kirsi Parhankangas esitti:

emätilatarkastelua ei käytetä lupaperusteena rakentamisessa  1.1.2025
aloite todetaan loppuun käsitellyksi.

Mirka Löf kannatti Parhankankaan muutosesitystä.

Päätettyään keskustelun puheenjohtaja totesi, että on tehty kaksi kannatettua 
muutosesitystä ja on äänestettävä. Hallitus hyväksyi puheenjohtajan esityksen 
äänestystavaksi. Äänestyksessä 1 ovat vastakkain Mäkisen ja Parhankankaan 
esitykset. Äänestyksessä 2 ovat vastakkain ensimmäisessä esityksessä voittanut esitys 
ja pohjaesitys.

Äänestyksessä 1 Parhankankaan esitys sai 5 ääntä ja Mäkisen esitys 4 ääntä.

Äänestyksessä 2 Parhankankaan esitys sai 8 ääntä. Äänestyksessä annettiin yksi tyhjä 
ääni.
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Puheenjohtaja totesi Parhankankaan esityksen tulleen hallituksen päätökseksi ja 
esitykseksi valtuustolle.

Äänestykset
Äänestys 1 Mäkisen esitys Jaa (emätilaperiaatteesta luopuminen) ja Parhankankaan 
esitys Ei (emätilatarkastelua ei käytetä lupaperusteena)

Jaa
Rauno Mäki
Esa Järvenpää
Janne Mäkinen
Katariina Pylsy
Ei
Mirka Löf
Kirsi Parhankangas
Arja-Riitta Väre
Timo Mäkelä
Päivi Hiltunen

Äänestys 2 Pohjaesitys Jaa, Parhankankaan esitys Ei (emätilatarkastelua ei käytetä 
lupaperusteena)

Ei
Kirsi Parhankangas
Arja-Riitta Väre
Esa Järvenpää
Rauno Mäki
Timo Mäkelä
Mirka Löf
Päivi Hiltunen
Katariina Pylsy
Tyhjä
Janne Mäkinen

Päätös
Hallitus hyväksyi kahden äänestyksen jälkeen esityksen valtuustolle. 

Hallitus esittää valtuustolle vastauksena valtuustoaloitteeseen, että

emätilatarkastelua ei käytetä lupaperusteena rakentamisessa 1.1.2025 alkaen
aloite todetaan loppuun käsitellyksi.

 

Mäkinen ja Järvenpää jättivät eriävän mielipiteensä: Päätös on tulkinnanvarainen.

Pylsy jätti eriävän mielipiteensä: Emätilatarkastelussa yhdenvertaisuus ylikorostuu, 
joten se vaikeuttaa tavoiteltavaa päämäärää. Toiminnassa tulee soveltaa perustuslain 
6 §:ssä ja hallintolain 6 §:ssä säädettyä yhdenvertaisuutta. 

Kunnanvaltuusto, 07.10.2024, § 38

Liitteet
1 Liite1_Kooste poikkeamis- ja suunnittelutarveratkaisupäätöksistä
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1.  
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2 Liite, Lausunto valtuustoaloitteeseen, kaavoituspäällikkö

Hallitus 30.9.2024, 229 §.

Ehdotus

Hallitus esittää valtuustolle vastauksena valtuustoaloitteeseen, että

emätilatarkastelua ei käytetä lupaperusteena rakentamisessa 1.1.2025 alkaen
aloite todetaan loppuunkäsitellyksi.
 

Asian käsittely

Keskustelun kuluessa tehtiin seuraavat muutosesityksekset:

Esitys 1: Katariina Pylsy teki muutosesityksen: Esitän, että emätilatarkastelua ei 
käytetä Hämeenkyrössä. 

Kukaan ei kannattanut esitystä.

Esitys 2: Janne Mäkinen teki muutosesityksen:

Esitetään emätilaperiaatteesta luopumista siten, että se tulee voimaan uuden 
rakentamislain yhteydessä 1.1.2025 
Emätilaperiaatteesta luopuminen otetaan huomioon rakentamislain muutoksien 
vuoksi tehtävästä rakennusjärjestyksen päivittämisessä
 

Esa Järvenpää kannatti Mäkisen muutosesitystä.

Päätettyään keskustelun puheenjohtaja totesi, että on tehty yksi pohjaesityksestä 
poikkeava kannatettu esitys ja yksi esitys, joka raukeaa kannattamattomana. Koska on 
tehty kannatettu esitys, niin asiasta on äänestettävä. Valtuusto hyväksyi 
puheenjohtajan äänestysesityksen. 

Mäkisen esitys on Ei ja pohjaesitys on Jaa.

Äänestyksessä Mäkisen esitys voitti äänin 22-13.  

Äänestykset
Mäkisen esitys Ei (luovutaan emätilatarkastelusta) Pohjaesitys Jaa

Jaa
Kirsi Parhankangas
Risto Linnainmaa
Arja-Riitta Väre
Päivi Hiltunen
Maarit Lepistö
Vilho Ponkiniemi
Hannamaija Oinonen
Mervi Koponen
Pekka Mäkipää
Tiina Jokela
Eeva Harhala
Jussi Niinenmaa
Anna-Kaisa Immonen
Ei
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Kati Seppä
Rauno Mäki
Sami Vesikko
Timo Mäkelä
Jarmo Kalliola
Janne Kantti
Esa Järvenpää
Janne Mäkinen
Jari Ollila
Timo Sasi
Tommi Hollo
Juhani Vatajaniemi
Jouni Lampinen
Tuomas Potila
Johanna Leppänen
Katariina Pylsy
Sami Mäkelä
Johanna Martikainen
Jarmo Järvinen
Mira Card
Aki Tainio
Hannele Nordfors

Päätös
Valtuuston päätökseksi tuli äänestyksen jälkeen:

emätilaperiaatteesta luovutaan siten, että se tulee voimaan uuden 
rakentamislain yhteydessä 1.1.2025
emätilaperiaatteesta luopuminen otetaan huomioon rakentamislain muutoksien 
vuoksi tehtävästä rakennusjärjestyksen päivittämisessä
aloite todetaan loppuunkäsitellyksi.

Tiedoksi
valtuustoaloitteen 1. allekirjoittaja, kaavoituspäällikkö Lahtinen, kaavasuunnittelija 
Niilo-Rämä, toimistosihteeri Vataja, rakennustarkastaja Mäkelä
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Kunnanhallitus, § 208,16.09.2024
Kunnanvaltuusto, § 39, 07.10.2024

§ 39
Valtuustoaloite 5/2022; työsuhdesähköpyörän käyttöönotto kunnan työntekijöille

HMKDno-2022-425

Kunnanhallitus, 16.09.2024, § 208

Valmistelijat / lisätiedot:
Jyri Lammela
jyri.lammela@hameenkyro.fi
henkilöstöpäällikkö

Kokoomuksen valtuustoryhmä (Johanna Leppänen, aloitteen 1. allekirjoittaja) on 
jättänyt seuraavan sisältöisen valtuustoaloitteen valtuuston kokouksessa 26.9.2022:

"Hämeenkyrön kunta on osa HINKU-verkostoa, jonka tavoitteena on edistää laadukkaita ja 
kestäviä liikennemahdollisuuksia sekä työvoiman saantia. Vähähiilisen Hämeenkyrön 
viiden lupauksen joukossa ovat muun muassa lupaus varmistaa vähäpäästöisen liikenteen 
kasvun mahdollistaminen ja autottoman liikkumisen mahdollisuuksien lisääminen, sekä 
kestävien elämäntapojen edistäminen.

Suomalaisten fyysisen aktiivisuuden kokonaismäärä on pudonnut historian alhaiselle 
tasolle. Liikunnan puute näkyy kunnissa suorina ja epäsuorina kansantaloudellisina 
kustannuksina, kuten sairaanhoitomenoina, tuottavuuden laskuna ja työkyvyttömyytenä. 
Liikunta lisää tutkitusti työssä jaksamista ja vähentää stressiä, ja säännöllisesti liikkuva 
työntekijä voi paremmin ja tekee parempaa tulosta. Työsuhdepyörä mahdollistaa yhä 
useammalle keinon kulkea työmatkat laadukkaalla sähköpyörällä, ja työmatkapyöräilyn 
edistäminen on eräs tapa lisätä säännöllistä arkiliikuntaa. Sähköpyörän käyttö madaltaa 
lisäksi kynnystä pyöräillä pidempääkin matkaa. Myös polttoainekustannusten 
lisääntyminen on houkutellut miettimään muita tapoja liikkua, ja pyöräily on hyvä keino 
vähentää työmatkakustannuksia. Verovapaa työsuhdepyörä on siis erinomainen 
mahdollisuus sekä työntantajalle että työntekijälle. Kustannusvaikutuksiltaan se on melko 
neutraali, sillä yleinen käytäntö on, että pyöräedun verotusarvo vähennetään työntekijän 
bruttopalkasta kokonaan tai osittain, jolloin kokonaispalkkakustannus ei nouse.

Useissa Pirkanmaan kunnissa työsuhdepyörä on jo käytössä, ja havaittu hyväksi keinoksi 
lisätä työhyvinvointia ja työtyytyväisyyttä. Terveyden edistäminen, hyvinvointi ja 
ilmastotalkoisiin osallistuminen ovat erinomainen syy hankkia verovapaa työsuhdepyörä.

Hämeenkyrön Kokoomuksen valtuustoryhmä esittää, että Hämeenkyrön kunta selvittää 
työsuhdesähköpyörän käyttöönottoa kunnan työntekijöille ja laatii käytännön, joka 
mahdollistaa pyöräedun kaikille kunnan työntekijöille tasapuolisesti."

Työsuhdepolkupyörä on ollut viime aikoina esillä monen kunnan asialistalla. 
Pirkanmaan alueella edun hankkimiseen ovat osallistuneet yhteistuumin Kangasala, 
Orivesi, Lempäälä, Pirkkala, Vesilahti ja Nokia. Myös Ikaalisissa on otettu käyttöön 
työsuhdepyöräetu. Tilastollisesti työsuhdepolkupyöräedun käyttöönoton jälkeen edun 
saajat ovat tuplaantuneet vuosittain ja suosion nähdään olevan edelleen kasvussa.

Työsuhdepyöräedulla on myönteinen vaikutus työntekijöiden hyvinvoinnin 
lisääntymiselle ja sitä pidetään ympäristömyönteisenä työmatkaliikkumisena. 
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Helsingin kaupunkisuunnitteluviraston tekemän selvityksen mukaan pyöräilyn 
edistäminen vähentää työnantajien kokonaiskustannuksia pitkällä aikavälillä, koska 
aktiivisesti liikkuvilla työntekijöillä on vähemmän sairauspoissaoloja. Selvityksen 
mukaan yhden euron pyöräilyinvestoinneilla voidaan saavuttaa kahdeksan euron 
hyödyt. Käytännössä tämä hyöty voi ilmetä monin tavoin, kuten esimerkiksi 
vähentyneinä terveydenhoitokustannuksina. Polkupyöräliiton teettämän tutkimuksen 
mukaan kyselyyn vastaajista noin 40 % ilmoitti pyöräedun lisänneen pyöräilyä 
tavanomaisella pyörällä, kun taas sähköpyörää käyttävistä vastaajista 60 % oli lisännyt 
pyöräilyä lumettomana aikana. Samanaikaisesti 52 % vastaajista ilmoitti 
vähentäneensä auton käyttöä.

Työsuhdepolkupyörä on yksi työsuhde-etuuksista, joka tarjoaa työntekijälle 
mahdollisuuden käyttää polkupyörää työmatkoihin ja vapaa-ajalla. Työsuhde-edun 
piiriin kuuluvat polkupyörät ja sähköpyörät, joista sähköpyörä on ollut Pyöräliiton 
mukaan suositumpi valinta. Työnantajana voit tarjota polkupyöräetua työntekijöille 
kahdella tavalla, joko leasing-sopimuksella tai ostamalla pyörän omaksi ja tarjoamalla 
sen työntekijän käyttöön.Työsuhdepolkupyörän leasing-sopimuksen ehdot ja siihen 
sisältyvät edut riippuvat sopimuksen yksityiskohdista sekä leasing-yrityksestä, jonka 
kanssa sopimus on tehty. Sopimus voi sisältää kohdan, jonka mukaan työntekijä voi 
lunastaa polkupyörän sopimuskauden päätyttyä.

Polkupyöräetu voidaan joko maksaa työntekijälle tai viranhaltijalle palkan lisäksi tai 
sitten polkupyöräetu sisältyy hänen bruttopalkkaansa. Vuonna 2024 polkupyöräetu on 
työntekijälle tai viranhaltijalle verovapaata tuloa 1200 euroon asti vuodessa. Usein 
työsuhdepyöräetuun kuuluu itse pyörän lisäksi myös varustelut kuten valot, lukitus, 
nastarenkaat, pyöräilykypärä, määräaikaishuollot sekä varkausvakuutus.

Hyödyt työntekijälle tai viranhaltijalle:

Työsuhdepolkupyörä on verovapaa etu, mikä tarkoittaa, että työntekijä ei maksa 
siitä veroa.
Polkupyöräily on hyvä tapa liikkua ja ylläpitää kuntoa.
 

Työnantaja hyötyy työsuhdepolkupyöräedun tarjoamisesta:

Työnantajalle aiheutuvat kustannukset ovat vähennyskelpoisia.
Työsuhdepolkupyörän tarjoaminen kannustaa työntekijöitä liikkumaan 
enemmän ja edistää siten heidän terveyttään ja hyvinvointiaan.
Polkupyöräily on ympäristöystävällinen tapa liikkua, ja työsuhdepolkupyörän 
tarjoaminen on osoitus kiinnostuksesta huomioida ilmasto- ja 
kestävyystavoitteet.
 

Vaikka työsuhdepolkupyörä tarjoaa monia etuja, siitä voi aiheutua myös joitakin 
haasteita työnantajalle:

Hallinnolliset tehtävät kuten sopimusten tekeminen ja seuranta lisäävät 
työnantajan työmäärää.
Työsuhdepolkupyörän liittyy kustannuksia. Yhden työsuhdepolkupyörän 
kustannus on noin 11–14 euroa/kk ilman työnantajan omia hallinnollisia 
kustannuksia, jos polkupyöräetu (esim. 100 €/kk) sisältyy työntekijän tai 
viranhaltijan bruttopalkkaan.
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Mikäli työsuhdepyöräetu otetaan käyttöön, on etua tarjottava henkilöstölle 
tasapuolisesti. Tämän lisäksi on tärkeää määrittää selkeät ehdot ja edellytykset 
polkupyöräedulle. Huomioon on otettava mm. onko etu määräaikainen vai toistaiseksi 
voimassa ja missä tilanteessa etu voi poistua tai miten sen voi lopettaa.

Ehdotus
Esittelijä: Johanna Rannanjärvi, kunnanjohtaja

Hallitus esittää valtuustolle, että valtuusto

saa tiedokseen selosteosan vastauksen selvityksenä työsuhdesähköpyöräedusta
saa tiedokseen, että työsuhdepyöräedun tarjoamista selvitetään vuoden 2025 
talousarvion laadinnan yhteydessä
toteaa valtuustoaloitteen loppuunkäsitellyksi.

Päätös
Hyväksyttiin. 

Kunnanvaltuusto, 07.10.2024, § 39

Hallitus 16.9.2024, 208 §.

Ehdotus

Hallitus esittää valtuustolle, että valtuusto

saa tiedokseen selosteosan vastauksen selvityksenä työsuhdesähköpyöräedusta
saa tiedokseen, että työsuhdepyöräedun tarjoamista selvitetään vuoden 2025 
talousarvion laadinnan yhteydessä
toteaa valtuustoaloitteen loppuunkäsitellyksi.

Päätös
Hyväksyttiin. 

Tiedoksi
aloitteen 1. allekirjoittaja, henkilöstöpäällikkö Lammela, talous- ja hallintojohtaja 
Paloranta
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Kunnanhallitus, § 197,09.09.2024
Kunnanvaltuusto, § 40, 07.10.2024

§ 40
Valtuustoaloite 9/2023; yritystonttien kaavoittaminen Pentinmaan ja Sasin alueille

HMKDno-2023-472

Kunnanhallitus, 09.09.2024, § 197

Valmistelijat / lisätiedot:
Leena Lahtinen
leena.lahtinen@hameenkyro.fi
kaavoituspäällikkö

Valtuutettu Janne Mäkinen on jättänyt seuraavan sisältöisen valtuustoaloitteen 
valtuuston kokouksessa 30.10.2023:

"Valtuustoaloite

Esitän, että Hämeenkyrön kunta on yhteydessä Ylöjärven kaupungin rajan tuntumassa 
oleviin Pentinmaan/Sasin alueen maanomistajiin, joiden omistuksessa on maa-alueita 
valtatien läheisyydessä. Lisäksi esitän, että Hämeenkyrön kunta on aktiivisessa 
vuoropuhelussa em. maanomistajien kanssa maanostoaikein ja aloittaa teollisuustonttien 
kaavoituksen alueelle."

Lausunto asian ratkaisemiseksi, kaavoituspäällikkö Leena Lahtinen

Jokainen maakauppa on yksilöllinen ja ne tarkastellaan kunnassa tapauskohtaisesti. 
Maanostoon on vuosittain budjetoitu määräraha ja lisäinvestoinnit mm. kaavoitus, 
kunnallistekniikka ja tiestö tulee myös ennakoida kuluina ja toteuttaa kunnan 
budjetoinnin mukaisesti.

Hanhijärven yritysalueen kaavoitus ja rakentaminen on ollut suuri investointi 
kunnalta. Maanoston ja kaavoituksen lisäksi noin 3,5 miljoonaa euroa maksanut alue 
on vuosi sitten valmistunut. Alueen toteuttaminen on alussa ja tarjoaa pitkään 
tonttivarantoa Hämeenkyrön kunnalle. Alueelle on kaavoitettu laadukkaita 
yritystontteja logistisesti hyvältä sijainnilta uuden VT3 väylän varrelta. Lisäksi 
kaavoitusohjelman mukaisesti on vireillä Tippavaaran uuden yritysalueen kaavoitus 
VT3- eteläpuolelle, sen toteutukselle ei ole vielä aikataulua tai budjettia. Kunnan 
yritysalueiden tonttivarannosta esitetään tilastot vuosittain kaavoituskatsauksessa.

Elokuussa 2024 tilanne on seuraava:

Hanhijärvi 24 kpl
Tippavaaran alueella 6 kpl
Kalalahden alueella 8 kpl
Nuutinristin alueella 1 kpl
Salosentiellä 1 kpl

 

Oheen on liitetty esimerkkitapaus valmistelussa olleesta tutkitusta maa-alasta, jota 
harkittiin ostettavaksi kunnalle raakamaana ja kaavoitettavaksi. Valmistelussa 
arvioimme kustannukset ja toimenpiteet, jotka tulevat maan hankintahinnan lisäksi, 
kun raaka-maata ruvetaan kehittämään esim. yritysalueeksi.  Myös edellytykset 
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arvioituun tulevaan käyttöön tulee tehdä mm. maaperän ja kaavatilanteen osalta. 
Kunnan päätöksellä ratkaistaan milloin investoinnista muodostuisi tarkoituksen 
mukainen kunnalle.

Kunnan alueella on huomioitava suunnitelmat VT3:lle. Valtatien linjaus Ylöjärveltä 
Sasiin ja risteysjärjestelyt Sasi-Mahnala risteysalueella tulee muuttumaan ja 
vaikuttamaan paljon alueen suunnitteluun. Alueen kehittämisessä tulisi olla pohjana 
uusi yleiskaava, joka on suunniteltu kaavoitusohjelmassa tuleville vuosille, mutta 
aikataulua ei ole tarkennettu.

Suunnitelmiin ja tielinjaukseen voi tutustua tarkemmin Pirkanmaan ELY-keskuksen 
sivuilta: https://vayla.fi/ylojarvi-hameenkyro

Kaavatoimikunta on keskustellut kokouksessaan 8.2.2024 valtuustoaloitteen 
esityksestä ja todennut seuraavaa:

Todettiin kunnan juuri tehdyt merkittävät investoinnit Hanhijärvelle, alue vasta 
valmistunut. Markkinointi aloitettu ja kilpailevan alueen avaaminen veisi sen 
vetovoimaa. Toisaalta Sasin alue ei ole niin lähellä Ylöjärven rajaa, että se 
houkuttelisi yrittäjiä merkittävästi Hanhijärveä paremmin.
 
Pentinmaan/taimitarhan seutu ehkä parempi, mutta alueella ei ole kunnan 
maanomistusta eikä infraa.
 
Todettiin, että uuden valtatien muuttuva linjaus tulee huomioida mahdollisessa 
maanhankinnassa.
 
Huomioitava olisi vesi- ja viemäriverkon korjausvelka, joten edullisempaa olisi 
rakentaa uusia alueita nykyisen verkoston läheisyyteen.

Ehdotus
Esittelijä: Johanna Rannanjärvi, kunnanjohtaja

Hallitus esittää valtuustolle, että

maanhankinnan painopistealueiden osalta tavoitteena on täydentää nykyisiä 
verkostoja ja uusien merkittävien yritysalueiden hankinta tulee selvittää 
huolellisesti. Maanhankintaa toteutetaan tapauskohtaisen harkinnan kautta
 
aloite todetaan loppuunkäsitellyksi.

Päätös
Hyväksyttiin. 

Kunnanvaltuusto, 07.10.2024, § 40

Hallitus 9.9.2024, 197 §.

Ehdotus

Hallitus esittää valtuustolle, että
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maanhankinnan painopistealueiden osalta tavoitteena on täydentää nykyisiä 
verkostoja ja uusien merkittävien yritysalueiden hankinta tulee selvittää 
huolellisesti. Maanhankintaa toteutetaan tapauskohtaisen harkinnan kautta.
 
aloite todetaan loppuunkäsitellyksi.

Päätös
Hyväksyttiin. 

Tiedoksi
aloitteen 1. allekirjoittaja, kaavoituspäällikkö Lahtinen, kaavasuunnittelija Niilo-Rämä, 
toimistosihteeri Vataja, elinkeinojohtaja Kosonen
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Kunnanhallitus, § 164,17.06.2024
Kunnanvaltuusto, § 41, 07.10.2024

§ 41
Valtuustoaloite 2/2024; vessapassin käyttöönotto kunnan tiloissa

HMKDno-2024-148

Kunnanhallitus, 17.06.2024, § 164

Valmistelijat / lisätiedot:
Tiina Paloranta, Tuomo Kallio
tiina.paloranta@hameenkyro.fi, tuomo.kallio@hameenkyro.fi
talous- ja hallintojohtaja, hyvinvointikoordinaattori

Valtuutettu Hannamaija Oinonen sekä muut allekirjoittajat ovat jättäneet seuraavan 
sisältöisen valtuustoaloitteen valtuuston kokouksessa 18.3.2024:

"Valtuustoaloite Vessapassin käyttöönotosta kunnan tiloissa

Vessapassi on IBD ja muut suolistosairaudet ry:n, Gynekologinen potilasjärjestö Korento ry:
n, Suomen suolistosyöpäyhdistys Colores ry:n, Neuroliiton, Syöpäjärjestöjen, Suomen 
sklerodermayhdistyksen ja Liikehäiriösairauksien liiton ylläpitämä ja kyseisten järjestöjen 
jäsenetuihin kuuluva passi, joka mahdollistaa nopean wc-käynnin ihmisille, joiden sairaus 
sitä vaatii.

Vessapassin tavoitteena on helpottaa muun muassa suolistosairauksia, gynekologisia 
sairauksia ja tiettyjä syöpiä sairastavien mahdollisuutta päästä tarvittaessa lähimpään 
vessaan. Nämä sairaudet vaikuttavat sairastavan arkeen niin, että tarve voi iskeä yllättäen 
eikä aikaa etsiä vessaa ole. Myös avannepotilaiden kannalta on tärkeää päästä kunnollisiin 
ja yksityisiin wc-tiloihin.

Vessapassin käytännön ratkaisut vaihtelevat riippuen paikasta. Vessapassilaisen voi 
päästää esimerkiksi esteettömään wc:hen, henkilökunnan wc:hen, maksulliseen asiakas-wc:
hen tai normaalin wc:hen jonojen ohi. Vessapassi-tarra wc-tilojen läheisyydessä viestii 
myös muille wc:n käyttäjille, että tarran omaava henkilö on asiallista päästää nopeasti wc:
hen. Sähköisenä Vessapassia lisää avaava esite löytyy seuraavasta osoitteesta 
https://ibdjamuutsuolistosairaudet.my.canva.site/tietoa-vessapassista

Vessapassin tavoitteena on laajentaa sairastavien elinpiiriä ja parantaa heidän 
elämänlaatuaan erilaisissa ympäristöissä. Kunnalla on ympäri kuntaa erilaisia tiloja, joissa 
Vessapassin omaavan henkilön olisi mahdollista käyttää tarvittaessa wc-tiloja. Vessapassi 
on konkreettinen keino edistää monien erilaisten sairauksien kanssa elävien esteettömyyttä 
kunnassa.

Vessapassi on jo käytössä muun muassa Ylöjärven, Tampereen ja Kangasalan 
kaupungeissa. Niissä Vessapassilla on mahdollista päästä muun muassa virastojen ja 
terveyskeskusten vessoihin. Sen käyttöönottoa suositellaan myös tytäryhtiöille. Myös 
kunnan liikuntatiloissa olisi perusteltua ottaa käyttöön Vessapassi, mikä on Ylöjärvellä jo 
nyt käytäntönä.

Me allekirjoittaneet esitämme, että Hämeenkyrö ottaa Vessapassin käyttöön sopivissa 
kunnan tiloissa ja viestii siitä omilla verkkosivuillaan."
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Hallitus lähetti aloitteen lausunnolle vanhus- ja vammaisneuvostolle. Neuvostot 
antoivat lausunnon 13.5.2024 kokouksessa:

"Vanhus- ja vammaisneuvosto pitää valtuustoaloitetta hyvänä ja vessapassia 
merkityksellisenä tekona. Vessapassin käyttöönotto on tärkeä sekä yksilön että 
yhteiskunnallisen tietouden kannalta. Vanhus- ja vammaisneuvosto kannattaa passin 
käyttöönottoa Hämeenkyrön kunnan kuntalaisille avoimissa pisteissä."

Kunnan kaikissa toimipaikoissa on vessat. Osa toimipaikoista on tiloja, joihin 
kuntalaisilla on vapaa pääsy (kirjasto, kunnantalo, nuorisotalo Prikka) ja osa on 
palvelutuotannon tiloja (koulut, päiväkodit, Syke). Julkisten tilojen vessoihin pääsee 
vapaasti aina, kun tila on auki. Jonoja on satunnaisesti tilaisuuksien yhteydessä.   

Vessapassi on kortti, jonka tarkoituksena on helpottaa eri sairauksia sairastavien 
pääsyä vessaan julkisilla paikoilla. Korttia voi näyttää pyyntönä päästä vessaan tai 
jonotustilanteessa ohi jonon. Vessapassin käyttöönotolla edistetään saavutettavuutta 
ja otetaan huomioon ihmisten erilaiset tarpeet.  

Vessapassipaikaksi lähteminen on maksutonta. Nettisivuilla ilmoittaudutaan 
vessapaikaksi ja sen jälkeen saa vessapassitarroja ja esitteitä. Vessapassipaikat 
löytyvät vessapassin nettisivuilta.  

Kunta liittyi vessapassipaikaksi 30.5.2024 ja tilasi asiasta kertovat tarrat kirjastolle, 
kunnantalolle ja nuorisotalo Prikkaan. Tarrat on laitettu paikoilleen. Asiasta on 
tiedotettu kunnan somekanavilla.   

Ehdotus
Esittelijä: Johanna Rannanjärvi, kunnanjohtaja

Hallitus esittää valtuustolle, että se toteaa

 vessapassin otetun käyttöön kolmessa kunnan toimipisteessä
 aloitteen loppuunkäsitellyksi.

Päätös
Hyväksyttiin. 

Kunnanvaltuusto, 07.10.2024, § 41

Hallitus 17.6.2024, 164 §.

Ehdotus

Hallitus esittää valtuustolle, että se toteaa  

vessapassin otetun käyttöön kolmessa kunnan toimipisteessä  
aloitteen loppuunkäsitellyksi.

Päätös
Hyväksyttiin. 

Tiedoksi
aloitteen 1. allekirjoittaja, hyvinvointikoordinaattori Kallio
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Sivistyslautakunta, § 61,12.06.2024
Kunnanhallitus, § 182,26.08.2024
Kunnanvaltuusto, § 42, 07.10.2024

§ 42
Valtuustoaloite 4/2024; koulunuorisotyöntekijän palkkaaminen

HMKDno-2024-242

Sivistyslautakunta, 12.06.2024, § 61

Valmistelijat / lisätiedot:
Kimmo Levänen
kimmo.levanen@hameenkyro.fi
sivistysjohtaja

Valtuuston kokouksessa 29.4.2024 jättivät kaikki valtuustoryhmät seuraavan 
sisältöisen valtuustoaloitteen, aloitteen 1. allekirjoittaja Johanna Martikainen:

"Valtuustoaloite koulunuorisotyöntekijän palkkaamisesta

Hämeenkyrön yhteiskoulussa on kahdella eri hankerahakaudella toiminut 
koulunuorisotyöntekijä helmikuusta 2021 lähtien. Hanke eli rahoitus päättyy kesäkuun 
loppuun. AVI:n hankerahoitus koulunuorisotyöhön on jälleen haettavissa, mutta koska 
Hämeenkyrö on saanut kyseistä rahaa jo kahdesti, voimme myös jäädä tällä kierroksella 
ilman. Tai seuraavalla kierroksella.

Hyvässä kunnassa nuorten palvelut eivät ole hankkeiden varassa, vaan niissä on 
jatkuvuutta. Koulunuorisotyöntekijöitä on jollain tehtävänimikkeellä jo useassa kunnassa. 

Mitä koulunuoristyöntekijä sitten tekee?

Voisi sanoa hänen olevan sellainen matalan kynnyksen aikuinen koulun arjessa. Hän pystyy 
tarttumaan nuorten ongelmiin, ennen kuin ne pääsevät kasaantumaan. Hän on välituntisin 
aina paikalla, ja hänelle voi mennä juttelemaan ilman ajanvarausta. Hän ehtii olla nuorille 
läsnä. Tavoitteena onkin juuri ollut, että kouluarjessa olisi yksi henkilö, joka opettajia ja 
Pirhan porukkaa vapaammin voisi kohdata nuoria ja siten lisätä heidän hyvinvointiaan.

Koulunuorisotyöntekijä tukee etenkin niitä nuoria, joiden syrjäytymisriski on lisääntynyt, 
mutta läsnäoloa ja toimintaa tarjotaan kaikille koulun oppilaille. Tavoitteena on vahvistaa 
nuorten kouluviihtyvyyttä, tukea nuorten voimavaroja koulutyöhön sekä puuttua 
kiusaamiseen ja vihapuheeseen.

Koulunuorisotyöntekijä suunnittelee ja toteuttaa nivelvaiheiden sujumista yhdessä mm. 
oppilaanohjaajien kanssa. Nivelvaihe tarkoittaa siirtymistä alakoulusta yläkouluun ja 
yläkoulusta toiselle asteelle.

Koulunuorisotyöntekijä toimii kaivattuna linkkinä nuorten ja aikuisten välissä kuunnellen 
nuorten toiveita ja tarpeita vieden niitä eteenpäin. Koulunuorisotyöntekijä on nuorten 
kanssa vuorovaikutuksessa myös koulun ulkopuolisissa tilanteissa esimerkiksi 
nuorisotilaohjaajana tai järjestämässä vapaa-ajan tapahtumia.

Koulunuorisotyöntekijä ei ole henkilöön sidottu työtehtävä. Joka tapauksessa nykyinen 
koulunuorisotyöntekijänä on saanut oppilailta ja huoltajilta erittäin hyvää palautetta. Hän 
on innostunut tehtävästään ja sen kehittämisestä. Hän on lyhyessä ajassa löytänyt 
kouluyhteisössä paikkansa nuorten keskuudessa eli tarve ja henkilö ovat kohdanneet.
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3.  

Valtuustolla on yhteinen tahtotila, että Hämeenkyrön kunnan tulee valmistautua 
palkkaamaan koulunuorisotyöntekijä, jos hankerahoitusta ei saada. Koska 
valtuustoaloite on hidas prosessi, asia tulee käsitellä nopeampaa reittiä.

Hämeenkyrössä 29.4.2024

Vihreä valtuustoryhmä 

Perussuomalainen valtuustoryhmä

Kokoomuksen valtuustoryhmä

Sosialidemokraattien valtuustoryhmä

Keskustan valtuustoryhmä

Vasemmistoliiton valtuustoryhmä

Kristillisdemokraattien valtuustoryhmä

Ystävällisin terveisin,
Johanna Martikainen
kunnanvaltuutettu"

 

Nykyisen hankkeen rahoitus on käytetty kesäkuun 2024 loppuun mennessä. Vapaa-
aikapalvelut on tehnyt 15.5.2024 uuden hankehakemuksen tähän tärkeään työhön. 
Päätöstä odotetaan aluehallintovirastolta viikolla 24. Mikäli saadaan myönteinen 
päätös, niin uudelle hankekaudelle (syksy 2024 - kevät 2026) avataan elokuussa 
hankesuunnitelman mukaisesti koulunuorisotyöntekijän rekrytointi .

Sivistyspalvelujen talousarvion kehysesityksessä vuodelle 2025 on kouluvalmentajan 
tehtävä, johon yhdistetään myös lakisääteinen Valpas-tehtävä. Kouluvalmentaja 
toimisi perusopetuksen työntekijänä.

 

Ehdotus
Esittelijä: Kimmo Levänen, sivistysjohtaja

Sivistyslautakunta esittää hallitukselle ja edelleen valtuustolle vastauksena 
valtuustoaloitteeseen:

Koulunuorisotyöntekijä-hankkeelle on haettu jatkorahoitusta lukuvuosille 2024-
2026
Kouluvalmentajan tehtävä on mukana sivistyspalvelualueen 
talousarviokehysesityksessä vuodelle 2025. 
Valtuusto toteaa aloitteen loppuun käsitellyksi.

Päätös
Hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 26.08.2024, § 182

Valmistelijat / lisätiedot:
Kimmo Levänen
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1.  
2.  

1.  
2.  

kimmo.levanen@hameenkyro.fi
sivistysjohtaja

Sivistyslautakunta 12.6.2024, 61 §.

Ehdotus
Esittelijä: Johanna Rannanjärvi, kunnanjohtaja

Hallitus esittää valtuustolle, että se

saa sivistyslautakunnan päätöksen tiedokseen vastauksena valtuustoaloitteeseen
toteaa aloitteen loppuunkäsitellyksi.

Päätös
Hyväksyttiin. 

Kunnanvaltuusto, 07.10.2024, § 42

Hallitus 26.8.2024, 182 §.

Ehdotus

Hallitus esittää valtuustolle, että se

saa sivistyslautakunnan päätöksen tiedokseen vastauksena valtuustoaloitteeseen
toteaa aloitteen loppuun käsitellyksi.

Päätös
Hyväksyttiin. 

Tiedoksi
valtuustoaloitteen 1. allekirjoittaja, sivistyslautakunta
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Hyvinvointijaosto, § 45,11.09.2024
Kunnanhallitus, § 230,30.09.2024
Kunnanvaltuusto, § 43, 07.10.2024

§ 43
Valtuustoaloite 5/2024; tapahtumapäivän järjestämisen edistäminen

HMKDno-2024-301

Hyvinvointijaosto, 11.09.2024, § 45

Valmistelijat / lisätiedot:
Mika Koskela
mika.koskela@hameenkyro.fi
vapaa-aikapäällikkö

Valtuutettu Janne Mäkinen jätti valtuuston kokouksessa 10.6.2024 seuraavan 
sisältöisen valtuustoaloitteen:

"Jokaisen kuntalaisen, niin lapsen, nuoren, aikuisen kuin ikäihmisenkin terveyden ja 
hyvinvoinnin ylläpitämiseksi sekä kannustuksena sosiaaliseen kanssakäymiseen esitän, että 
Hämeenkyrön kunta edesauttaa aktiivisesti tapahtumapäivän järjestämistä, jossa 
paikalliset urheiluseurat ja muut yhdistykset voisivat tuoda kattavasti esille eri 
harrastusmahdollisuuksia Hämeenkyrössä. Nyt jo runsaassa liikunta- ja urheilutarjonnassa 
yksilö- ja joukkuelajien lisäksi kunnassamme toimii monia yhdistyksiä ja kerhoja, 
moottoriurheilu eli lajeissa, poliittinen ja uskonnollinen toiminta, kyläyhteisöt sekä monet 
muut tahot, joiden toiminnan pariin tulisi kannustaa kuntalaisia ja näin lisätä 
yhteisöllisyyttä ja estää syrjäytymistä.

Hämeenkyrössä 10.6.2024

Janne Mäkinen, valtuutettu (PS)"

 

Hämeenkyrön kunta on aloittanut yhdistysfoorumien järjestämisen, joiden 
tarkoituksena on kartoittaa kunnan alueella toimivia yhdistyksiä ja niiden toimintaa 
sekä selvittää, minkälaista yhteistyötä ja tukea nämä yhdistykset tarvitsevat kunnalta. 
Yhdistysfoorumit tarjoavat yhdistyksille mahdollisuuden verkostoitua keskenään ja 
kunnan kanssa, sekä jakaa tietoa ja kokemuksia.

Valtuustoaloitteeseen viitaten, kunnalla on valmiudet esimerkiksi järjestää seuraava 
yhdistysfoorumi avoimena tapahtumana, johon kaikki kuntalaiset voivat osallistua. 
Tapahtumassa paikalliset urheiluseurat, yhdistykset ja muut toimijat saisivat esitellä 
toimintaansa ja kannustaa kuntalaisia mukaan. Tavoitteena olisi täten lisätä 
kuntalaisten tietoisuutta harrastusmahdollisuuksista sekä vahvistaa yhteisöllisyyttä ja 
ehkäistä syrjäytymistä.

Haasteena tässä on varmistaa, että tapahtuma houkuttelee paikalle mahdollisimman 
laajasti kuntalaisia. Yhdistystoiminnan esittelyn voisi liittää osaksi jotakin olemassa 
olevaa, suosittua tapahtumaa, joka jo lähtökohtaisesti kerää suuren yleisön. Tämä 
voisi esimerkiksi olla osa jotain kunnan vuosittaista tapahtumaa, toripäivää tai muuta 
yleisötapahtumaa. Näin saavutettaisiin paras mahdollinen näkyvyys ja 
osallistujamäärä, mikä osaltaan edistäisi aloitteen tavoitteiden toteutumista.
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1.  

2.  

1.  

2.  

Liikuntapalvelut ovat järjestäneet yhteistyössä seurojen kanssa harrastepäivää, jossa 
sai tutustua eri lajeihin ja seurojen toimintaan. Koronavuosina käytäntö katkesi, mutta 
vuonna 2023 järjestettiin seurojen kanssa yhteistyössä harrastepäivä Landefestin 
yhteydessä. Liikuntapalvelut  pitää kiinni tästä tapahtumasta ja jatkaa harrastepäivän 
järjestämistä.Seuraavaa harrastepäivää on suunniteltu keväälle 2025.  

Kirjasto- ja nuorisopalvelut järjestävät myös erilaisia tapahtumia vuosittain. 
Tapahtumiin on aina ilmainen pääsy kaikille. Vapaa-aikapalveluiden tavoitteena on 
järjestää tapahtumia ja toimintaa kaikenikäisille kuntalaisille. Vapaa-aikapalvelut 
ottavat mielellään vastaan tapahtumatoiveita.

 

Ehdotus
Esittelijä: Mika Koskela, vapaa-aikapäällikkö

Hyvinvointijaosto esittää hallitukselle ja edelleen valtuustolle vastauksena 
valtuustoaloitteeseen:

Vapaa-aikapalvelut jatkaa harrastepäivien järjestämistä ja muuta terveyttä ja 
hyvinvointia ylläpitävää toimintaa  yhteistyössä urheiluseurojen ja muiden 
yhdistysten kanssa.
Valtuusto toteaa aloitteen loppuun käsitellyksi.

 

Päätös
Hyväksyttiin. Hyvinvointijaosto lisäsi vielä aloitevastaukseen maininnan 
seuraparlamentin ja kulttuuriparlamentin toiminnasta.

Kunnanhallitus, 30.09.2024, § 230

Valmistelijat / lisätiedot:
Mika Koskela
mika.koskela@hameenkyro.fi
vapaa-aikapäällikkö

Hyvinvointijaosto 11.9.2024, 45 §.

Ehdotus
Esittelijä: Johanna Rannanjärvi, kunnanjohtaja

Hallitus esittää valtuustolle, että se   

saa hyvinvointijaoston antaman selostuksen vastaukseksi valtuustoaloitteeseen: 
vapaa-aikapalvelut jatkaa harrastepäivien järjestämistä ja muuta terveyttä ja 
hyvinvointia ylläpitävää toimintaa yhteistyössä urheiluseurojen ja muiden 
yhdistysten sekä seuraparlamentin ja kulttuuriparlamentin kanssa.
toteaa aloitteen loppuun käsitellyksi.

Päätös
Hyväksyttiin. 
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1.  

2.  

Kunnanvaltuusto, 07.10.2024, § 43

Hallitus 30.9.2024, 230 §.

Ehdotus

Hallitus esittää valtuustolle, että se   

saa hyvinvointijaoston antaman selostuksen vastaukseksi valtuustoaloitteeseen: 
vapaa-aikapalvelut jatkaa harrastepäivien järjestämistä ja muuta terveyttä ja 
hyvinvointia ylläpitävää toimintaa yhteistyössä urheiluseurojen ja muiden 
yhdistysten sekä seuraparlamentin ja kulttuuriparlamentin kanssa.
toteaa aloitteen loppuun käsitellyksi.

Päätös
Hyväksyttiin. 

Tiedoksi
valtuustoaloitteen 1. allekirjoittaja, hyvinvointijaosto, hyvinvointikoordinaattori Kallio
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1.  
2.  

3.  

1.  
2.  

3.  

Kunnanhallitus, § 183,26.08.2024
Kunnanvaltuusto, § 44, 07.10.2024

§ 44
Luottamushenkilön eronpyyntö, Westergård Raija

HMKDno-2021-614

Kunnanhallitus, 26.08.2024, § 183

Valmistelijat / lisätiedot:
Tiina Paloranta
tiina.paloranta@hameenkyro.fi
talous- ja hallintojohtaja

Raija Westergård on pyytänyt eroa luottamustoimista 14.8.2024 päivätyllä 
sähköpostilla henkilökohtaisiin syihin vedoten.

Raija Westergård on toiminut seuraavissa luottamustehtävissä:

kunnanvaltuuston jäsen
kunnanhallituksen jäsen
kaavatoimikunnan jäsen ja varapuheenjohtaja
Suomen Kirjainstituutin säätiön varaedustaja.

Kaavatoimikunnan jäsenen ja varapuheenjohtajan valinta sekä Suomen 
Kirjainstituutin säätiön varaedustajan valinta kuuluvat hallituksen toimivaltaan. Asia 
tulee päätettäväksi, kun valtuusto on valinnut uuden hallitusjäsenen. 

Ehdotus
Esittelijä: Johanna Rannanjärvi, kunnanjohtaja

Hallitus esittää valtuustolle, että se

myöntää eron Raija Westergårdille luottamustehtävistä
toteaa Vasemmistoliiton 1. varavaltuutetun Pekka Mäkipään nousevan 
valtuutetuksi ja Miska Vesikon nousevan 1. varavaltuutetuksi
valitsee jäsenen kunnanhallitukseen.

Päätös
Hyväksyttiin.

Kunnanvaltuusto, 07.10.2024, § 44

Hallitus 26.8.2024, 183 §

Ehdotus

Hallitus esittää valtuustolle, että se

myöntää eron Raija Westergårdille luottamustehtävistä
toteaa Vasemmistoliiton 1. varavaltuutetun Pekka Mäkipään nousevan 
valtuutetuksi ja Miska Vesikon nousevan 1. varavaltuutetuksi
valitsee jäsenen kunnanhallitukseen.
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Päätös
Valtuusto hyväksyi kohdat 1 ja 2.

Valtuusto valitsi hallituksen jäseneksi Mirka Löfin ja häneltä vapautuneeseen 
varajäsenen paikkaan Hannamaija Oinosen.

Mirka Löf toimitti valtuustolle eronpyynnön hyvinvointijaoston jäsenyydestä. Mirka Löf 
on hyvinvointijaoston jäsen ja varapuheenjohtaja.

Valtuusto hyväksyi Mirka Löfin eronpyynnön ja valitsi hyvinvointijaostoon jäseneksi ja 
varapuheenjohtajaksi Riitta Palomäen.

Tiedoksi
Raija Westergård, valitut, hyvinvointijaosto, toimistosihteeri Heikkinen, 
hallintopalvelusihteeri Myllymäki, tietohallintopäällikkö Peltola
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Kunnanhallitus, § 221,23.09.2024
Kunnanvaltuusto, § 45, 07.10.2024

§ 45
Koulutuskuntayhtymä Saskyn peruspääoman korotus

HMKDno-2021-539

Kunnanhallitus, 23.09.2024, § 221

Valmistelijat / lisätiedot:
Tiina Paloranta
tiina.paloranta@hameenkyro.fi
talous- ja hallintojohtaja

Sasky koulutuskuntayhtymä on 13 jäsenkunnan yhtymä. Jäsenkuntia ovat Huittinen, 
Hämeenkyrö, Ikaalinen, Juupajoki, Keuruu, Kihniö, Kokemäki, Multia, Mänttä-Vilppula, 
Parkano, Punkalaidun, Ruovesi ja Sastamala. 

Yhtymän tehtävä on päätetty perussopimuksessa: 

SASKY koulutuskuntayhtymä toimii läheisyysperiaatteella, jolloin opetus järjestetään lähellä 
opiskelijaa ja koulutus suunnataan alueen yritysten ja muiden organisaatioiden 
työvoimatarpeen tyydyttämiseksi. Koulutuskuntayhtymän tehtävä on ylläpitää, kehittää ja 
järjestää peruskoulutuksen jälkeen annettavaa toisen tai kolmannen asteen koulutusta, 
kursseja, aikuiskoulutusta ja oppisopimuskoulutusta.

Kuntayhtymä ylläpitää Vammalan ammattikoulua, Tyrvään käsi- ja 
taideteollisuusoppilaitosta, Karkun kotitalous- ja sosiaalialan oppilaitosta, Huittisten 
ammatti- ja yrittäjäopistoa, Mäntän seudun koulutuskeskusta, Ikaalisten käsi- ja 
taideteollisuusoppilaitosta, Ikaalisten kauppaoppilaitosta, Ammatti-instituutti Iisakkia, 
Tampereen palvelualan ammattiopistoa, yleissivistävää koulutusta sekä 
aikuiskoulutusosastoa ja oppisopimustoimistoa. Oppilaitokset ryhmitellään neljään 
kokonaisuuteen: Sastamalan oppilaitokset, Luoteis-Pirkanmaan oppilaitokset, Huittisten 
ammatti- ja yrittäjäopisto sekä Mäntän koulutuskeskus.

SASKY koulutuskuntayhtymä on investointisuunnitelmansa mukaisesti toteuttamassa 
vuosina 2024-2025 Sasky Ammatti-instituutti Iisakin Osaran toimipisteen luonto- ja 
ympäristötaloa. SASKY koulutuskuntayhtymä on yhdessä Hämeenkyrön kunnan 
kanssa investoimassa Sasky Ammatti-instituutti Iisakin Osaran toimipisteen 
oppimisympäristöihin noin 3 miljoonaa euroa. Luonto- ja ympäristötalon 
kustannusarvio on noin 2,25 miljoonaa euroa. Investointi on sovittu maksettavan 
yhdessä Hämeenkyrön kunnan ja SASKY koulutuskuntayhtymän kesken 50 % / 50 %.

Investointi palvelee erityisesti luonto- ja ympäristöalan perustutkinnon ja luontoalan 
ammattitutkinnon tarpeita. Tämän lisäksi se palvelee myös maatalousalan opintoja 
sekä muita suunniteltuja tulevia koulutusavauksia.

Osaksi vuoden 2024 talousarviokokonaisuutta rakennusinvestointien osalta on SASKY 
koulutuskuntayhtymän yhtymäkokous hyväksynyt kokouksessaan 23.11.2023 
esityksen Osaran maaseutuopetusyksikön luonto- ja ympäristötalon rakentamisesta, 
mikäli Hämeenkyrön kunta korottaa peruspääomaansa sovitun mukaisesti.
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SASKY koulutuskuntayhtymän yhtymähallitus on kokouksessaan 22.2.2024 valinnut 
Sasky Ammatti-instituutti Iisakin Osaran toimipisteen luonto- ja ympäristötalon KVR-
urakan urakoitsijaksi Marvea Oy:n. Urakan kokonaishinta on 1.486.600 euroa.

Vakiintuneen käytännön mukaisesti jäsenkunnat ovat osallistuneet hankekohtaisesti 
sovitulla tavalla SASKY koulutuskuntayhtymän rakennusinvestointien rahoittamiseen 
peruspääomaa korottamalla. Kuntayhtymän kanssa on luonto- ja ympäristötalon 
investointiin liittyen neuvoteltu Hämeenkyrön kunnan peruspääoman korotuksesta 
siten, että korotus on enintään puolet investointikustannuksista, kuitenkin enintään 
275 000 euroa. 

SASKY koulutuskuntayhtymän yhtymäkokous käsittelee peruspääoman korotusta 
21.11.2024.

Peruspääoman korotus maksetaan sen jälkeen, kun Hämeenkyrön kunnanvaltuuston 
ja SASKY koulutuskuntayhtymän yhtymäkokouksen peruspääoman korotusta 
koskevat päätökset ovat lainvoimaisia.

Hämeenkyrö korotti peruspääomaa vuosien 2021 - 2023 aikana 1,5 milj. eurolla. Sillä 
rahoitettiin edelliset Osaran alueen investoinnit mm asuntola. 

Kuntayhtymän peruspääoman muutoksista päättäminen kuuluu valtuuston 
toimivaltaan. 

Talousarviossa 2024 on varattu 300 000 euron määräraha koulutuskuntayhtymän 
peruspääoman korottamiseen. 

Ehdotus
Esittelijä: Johanna Rannanjärvi, kunnanjohtaja

Hallitus esittää valtuustolle, että se hyväksyy Hämeenkyrön kunnan osallistumisen 
Sasky Ammatti-instituutti Iisakin Osaran toimipisteen luonto- ja ympäristötalon 
toteuttamiseen korottamalla kunnan peruspääomaosuutta enintään 275 000 eurolla 
SASKY koulutuskuntayhtymässä.

Päätös
Hyväksyttiin.

Kunnanvaltuusto, 07.10.2024, § 45

Hallitus 23.9.2024, 221 §.

Ehdotus

Hallitus esittää valtuustolle, että se hyväksyy Hämeenkyrön kunnan osallistumisen 
Sasky Ammatti-instituutti Iisakin Osaran toimipisteen luonto- ja ympäristötalon 
toteuttamiseen korottamalla kunnan peruspääomaosuutta enintään 275 000 eurolla 
SASKY koulutuskuntayhtymässä.

Päätös
Hyväksyttiin. 

Tiedoksi
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talous- ja hallintojohtaja Paloranta, laskentapäällikkö Salmela, taloussuunnittelija 
Rönkkö
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Kunnanhallitus, § 211,16.09.2024
Kunnanvaltuusto, § 46, 07.10.2024

§ 46
Vastaukset arviointikertomukseen 2023

HMKDno-2023-368

Kunnanhallitus, 16.09.2024, § 211

Valmistelijat / lisätiedot:
Tiina Paloranta
tiina.paloranta@hameenkyro.fi
talous- ja hallintojohtaja

Liitteet
1 Arviointikertomuksen 2023 vastaukset elinympäristölautakunta 0309.pdf
2 Sivistyslautakunta Arviointikertomuksen vastaukset.pdf
3 Arviointikertomuksen vastaukset, hallitus (kh 16.9.2024)

Valtuusto sai vuoden 2023 arviointikertomuksen tiedokseen kesäkuun kokouksessa 
10.6.2024. 

Hallitus pyysi lautakunnilta vastauksia arviointikertomuksessa esitettyihin asioihin. 
Sivistyslautakunta käsitteli asian kokouksessaan 21.8.2024 ja elinympäristölautakunta 
3.9.2024.

Hallitus on vastannut itse hallituksen toimivaltaan kuuluviin asioihin.  

Vastaukset ovat pykälän liitteenä. 

Ehdotus
Esittelijä: Johanna Rannanjärvi, kunnanjohtaja

Hallitus esittää valtuustolle lautakuntien ja hallituksen tekemät vastaukset 
arviointikertomukseen 2023.

Päätös
Hyväksyttiin. 

Kunnanvaltuusto, 07.10.2024, § 46

Liitteet
1 Arviointikertomuksen 2023 vastaukset elinympäristölautakunta 0309.pdf
2 Arviointikertomuksen vastaukset, hallitus (kh 16.9.2024)
3 Sivistyslautakunta Arviointikertomuksen vastaukset.pdf

Hallitus 16.9.2024, 211 §

Ehdotus

Hallitus esittää valtuustolle lautakuntien ja hallituksen tekemät vastaukset 
arviointikertomukseen 2023.
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Päätös
Hyväksyttiin.

Tiedoksi
tarkastuslautakunta, sivistyslautakunta, elinympäristölautakunta



Hämeenkyrö Pöytäkirja 5/2024 33 ( )50
Kunnanvaltuusto 07.10.2024

Kunnanhallitus, § 228,30.09.2024
Kunnanvaltuusto, § 47, 07.10.2024

§ 47
Osavuosikatsaus 2/2024

HMKDno-2024-268

Kunnanhallitus, 30.09.2024, § 228

Valmistelijat / lisätiedot:
Tiina Paloranta
tiina.paloranta@hameenkyro.fi
talous- ja hallintojohtaja

Liitteet
1 Osavuosikatsaus II_elokuu 2024, pöytäkirjan liite kh ja kv

Talousarvion, toiminnan ja sopeuttamisohjelman toteutumisen seuranta raportoidaan 
valtuustolle osavuosikatsauksina ja hallitukselle sekä lautakunnille kuukausittain. 
Raportoinnissa annetaan selvitys merkittäviin poikkeamiin tuloarvioissa ja 
määrärahojen käytössä. Osavuosikatsaus sisältää selvityksen toiminnallisten 
tavoitteiden toteutumisesta, riskienarvioinneista sekä toimintaympäristön tietoja. 
Konserniyhtiöiltä on pyydetty tiedot tavoitteiden toteutumisesta. 

Talousarvion toteutuminen koko kunnan tasolla:

1000 euroa Talousarvio Käyttö 30.8.2024 toteutumisprosentti
Tuotot   8 606 5 022 58,4
Kulut 34 277 23 361 68,2
Netto 25 670 18 339 71,4

Muutama nosto osavuosikatsauksesta

väkiluku 10 355, jossa kasvua edellisestä heinäkuusta 60 ja vuoden alusta 39
muutostalousarvio tulee hyväksyttäväksi samaan kokoukseen, jossa 
osavuosikatsaus annetaan valtuustolle tiedoksi. Muutostalousarviossa tulee 
korjaus verotuloarvioon, lisämääräraha käyttötalouteen ja kaksi lisämäärärahaa 
investointeihin 
alkuperäisen talousarvion tulos +370 000 euroa paranee noin 400 000 euroa ja 
on 780 000 euroa. 

Osavuosikatsaus on liitteenä. Osavuosikatsaukseen sisältyy valtuustolle toimitettava 
puolivuotisraportti. 

Liite tallennetaan pykälälle viimeistään perjantaina 27.9.2024 ja on tuolloin luettavissa 
kokoustyötilassa.

Ehdotus
Esittelijä: Johanna Rannanjärvi, kunnanjohtaja

Hallitus antaa osavuosikatsauksen tiedoksi valtuustolle.
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Päätös
Hyväksyttiin. 

Kunnanvaltuusto, 07.10.2024, § 47

Liitteet
1 Osavuosikatsaus II_elokuu 2024, pöytäkirjan liite kh ja kv

Hallitus 30.9.2024, 228 §.

Ehdotus

Hallitus antaa osavuosikatsauksen tiedoksi valtuustolle.

Päätös
Hyväksyttiin.

Tiedoksi
talous- ja hallintojohtaja Paloranta, taloussuunnittelija Rönkkö
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1.  
2.  

Kunnanvaltuusto, § 52,13.11.2023
Kunnanhallitus, § 232,30.09.2024
Kunnanvaltuusto, § 48, 07.10.2024

§ 48
Taloussuunnitelma 2024, muutostalousarvio 1/2024

HMKDno-2023-256

Kunnanvaltuusto, 13.11.2023, § 52

Liitteet
1 TA 2024 kv 13.11.2023, sisältää muutokset

Hallitus 6.11.2023, 277 §.

Ehdotus

Hallitus esittää valtuustolle, että se

hyväksyy taloussuunnitelman 2024-2026
myöntää lainanottovaltuuden 4 milj. euroa vuodelle 2024.
 

Asian käsittely

Asia keskustelun aikana pidettiin tauko. Tauon jälkeen jatkettiin keskustelua. 

Keskustelun kuluessa tehtiin muutosesityksiä. 

Esitys 1

Esa Järvenpään esitys:  

Taloussuunnitelman sivulta 16 sivistyspalvelut kohdista poistetaan teksti:

Päivähoitajan (2kpl) ja toimistonhoitajan (1 kpl) vakanssit, muutetaan 
varhaiskasvatuksen opettajan vakansseiksi (vak. nrot 4063, 4087, 4019), 
kustannusvaikutus noin 13 500 euroa.

sekä alemmasta sivistyspalvelut kohdasta poistetaan teksti:

Lastentarhanhoitajan vakanssien (4 kpl) muuttaminen varhaiskasvatuksen opettajaksi.

Vapautuvat lastentarhanhoitajan vakanssit varhaiskasvatuksen opettajan vakansseiksi.

Sivulta 42 pois teksti:

Vuoden 2024 talousarviossa muutetaan kolme vapautunutta vakanssia; vakanssit 
4063, 4087 ja 4109.

Vapautuva kustannusvaikutus 13 500 euroa siirretään vapaa-aikapalveluiden käyttöön.

Suvi Järvenpää kannatti esitystä. 

Esitys 2

Esa Järvenpään esitys:
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Elinympäristöpalvelut velvoitetaan käyttösuunnitelmassaan kohdentamaan 
markkinointiin nyt talousarviokirjassa olevan 20 000 euron lisäksi 20 000 euroa. 
Elinympäristöpalvelujen määräraha pidetään kokonaisuutena ennallaan.

Sivun 63 alaosan tekstiksi muutetaan:

Määrärahavaraukset

• Markkinointimääräraha  40 000 euroa

Suvi Järvenpää kannatti esitystä. 

Esitys 3

Vilho Ponkiniemen esitys:

Sivu 65 poistetaan kappaleesta investoinnit lukuohjeesta kohta: Mustat tekstit ovat 
 ja seuraavasta kappaleesta poistetaan valtuustolle sitovaa tasoa suluissa oleva (mustat 

 ja tilalle teksti: vuoden 2024 osalta.eurot)

Hannamaija Oinonen kannatti esitystä. 

Esitys 4 + esitys 8.

Esa Järvenpää esitti alunperin esityksen, jossa oli samassa esityksessä esitys 4 ja esitys 
8. Hän jakoi myöhemmän keskustelun kuluessa esityksensä kahteen osaan. 

Esitys 4

Esa Järvenpään esitys:

Investoinneista sivulta 67 kohdasta Hämeenkyrö talo, vuoden 2025 summa 
muutetaan 1 000 000 euroksi ja 2026 vuoden summa 2 500 000 euroksi.

Suvi Järvenpää kannatti esitystä. 

Esitys 5

Eeva Harhalan esitys:

Esitän, että Heinijärven koulun pihan kunnostamiseen varatut määrärahat siirretään 
siten, että taulukossa nyt vuodelle 2025 oleva summa 165 000 euroa jaetaan kahdelle 
vuodelle, vuodelle 2024  80 000 euroa ja vuodelle 2025  85 000 euroa. Koska lasten 
turvallisuudesta ei voida säästää.

Risto Linnainmaa kannatti esitystä.

Esitys 6

Vilho Ponkiniemen esitys: 

Taloussuunnitelmasta, sen investointiosasta, poistetaan Hämeenkyrötalon kohdalla 
olevat summat.

talousarviovuosi 2024 / 150 000, suunnitelmavuosi 2025 / 2000 000 e, 
suunnitelmavuosi 2026 / 3000 000 e. 

Perusteena on, että kunnan taloustilanne ei näinä epävakaina aikoina ole niin vahva, 
että kuvatun kaltaisia investointeja voidaan tehdä.  Taloussuunnitelmaan on myös 
kirjattu, että investoinnit pidetään pienempinä kuin poistot ja velkamäärää tullaan 
pienentämään.
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Tämä toteutuu vain tekemällä nämä muutokset tähän suunnitelmaan. 

Mirka Löf kannatti esitystä. 

Esitys 7

Mira Cardin esitys: 

Taloussuunnitelmaan palautetaan sivistyslautakunnan esittämät Myllykolun 
kehittämisen eurot.

Johanna Martikainen kannatti esitystä. 

Esitys 8

Esa Järvenpään esitys: 

Sivulta 69 kohdasta Heinijärven koulun peruskorjaus vuoden 2026 summa 500 000 
poistetaan.

Suvi Järvenpää kannatti esitystä.

Puheenjohtaja totesi, että on tehty 8 hallituksen esityksestä poikkeavaa kannatettua 
esitystä ja on äänestettävä.

Valtuusto hyväksyi puheenjohtajan esityksen äänestystavaksi.

Äänestykset

Äänestys 1  

Vastakkain ovat  Esa Järvenpään esitys (esitys 1) vakansseista ja  pohjaesitys. 
Pohjaesitys on Jaa ja Järvenpään esitys on Ei. Äänetyksessä annetttiin 28 jaa-ääntä ja 6 
Ei ääntä. 

Äänestys 2

Vastakkain ovat Esa Järvenpään esitys (esitys 2) markkinointirahan lisäämisestä ja 
pohjaesitys. Pohjaesitys on Jaa ja Järvenpään esitys on Ei.  Äänetyksessä annettiin 18 
jaa-ääntä ja 16 ei-ääntä. 

Äänestys 3  

Vastakkain ovat Vilho Ponkiniemen esitys (esitys 3) tekstien poistamisesta 
investointiosan selosteosasta ja  pohjaesitys. Pohjaesitys on Jaa ja Ponkiniemen esitys 
on Ei. Äänestyksessä annettiin 9 jaa-ääntä ja 25 ei-ääntä.

Äänestys 4   

Vastakkain ovat Esa Järvenpään esitys (esitys 4) Hämeenkyrötalon eurojen 
muuttamisesta ja Vilho Ponkiniemen esitys 6 Hämeenkyrötalon eurojen 
poistamisesta. Järvenpään esitys on Jaa ja Ponkiniemen esitys on Ei. Äänestyksessä 
annettiin 28 jaa-ääntä ja 6 ei-ääntä.

Äänestys 5 

Vastakkain ovat edellisessä äänestyksessä voittanut Järvenpään esitys ja pohjaesitys. 
Pohjaesitys on Jaa ja Järvenpään esitys Ei. Äänestyksessä annettiin 14 jaa-ääntä ja 20 
ei-ääntä.
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Äänestys 6  

Vastakkain ovat Eeva Harhalan esitys (esitys 5) Heinijärven pihan määrärahoista 
ja  pohjaesitys. Pohjaesitys on Jaa ja Harhalan esitys on Ei. Äänestyksessä annettiin 11 
jaa-ääntä ja 23 ei-ääntä.

Äänestys 7 

Vastakkain ovat Mira Cardin esitys (esitys 7) Myllykolun määrärahojen palauttamisesta 
ja pohjaesitys. Pohjaesitys on Jaa ja Cardin esitys on Ei. Äänestyksessä annettiin 24 jaa-
ääntä ja 10 ei-ääntä.

Äänestys 8

Vastakkain ovat Esa Järvenpään esitys (esitys 8) Heinijärven koulun 
investointimäärärahan poistamisesta suunnitteluvuosilta ja pohjaesitys. Pohjaesitys 
on Jaa ja Järvenpään esitys on Ei. Äänestyksessä annettiin 22 jaa-ääntä ja 12 ei-ääntä.

Äänestykset
Äänestys 1 Varhaiskasvatuksen opettajan virat. Pohjaesitys Jaa, Järvenpään esitys Ei (ei 
muuteta vakansseja varhaiskasvatuksen opettajiksi)

Jaa
Mirka Löf
Rauno Mäki
Tuomas Potila
Sami Vesikko
Eeva Harhala
Janne Mäkinen
Johanna Martikainen
Hannele Nordfors
Hannamaija Oinonen
Päivi Hiltunen
Risto Linnainmaa
Heikki Uusitalo
Katariina Pylsy
Mira Card
Pasi Eloranta
Vilho Ponkiniemi
Tommi Hollo
Jarmo Järvinen
Anna-Kaisa Immonen
Mauri Lepola
Kirsi Parhankangas
Jarmo Kalliola
Tiina Jokela
Suvi Järvenpää
Arja-Riitta Väre
Heimo Nordfors
Olavi Pesu
Jari Takala
Ei
Esa Järvenpää



Hämeenkyrö Pöytäkirja 5/2024 39 ( )50
Kunnanvaltuusto 07.10.2024

Maarit Lepistö
Raija Westergård
Kati Seppä
Jouni Lampinen
Tommi Väre

Äänetys 2. Markkinointirahan lisääminen. Pohjaesitys Jaa, Järvenpään esitys Ei 
(markkinointiin 20 000 euroa lisää, elinympäristöpalvelujen eurot kokonaisuudessaan 
ennallaan)

Jaa
Eeva Harhala
Heimo Nordfors
Risto Linnainmaa
Olavi Pesu
Anna-Kaisa Immonen
Tuomas Potila
Kati Seppä
Katariina Pylsy
Janne Mäkinen
Sami Vesikko
Päivi Hiltunen
Hannele Nordfors
Heikki Uusitalo
Tiina Jokela
Jouni Lampinen
Pasi Eloranta
Tommi Väre
Hannamaija Oinonen
Ei
Rauno Mäki
Esa Järvenpää
Jarmo Kalliola
Maarit Lepistö
Raija Westergård
Mauri Lepola
Tommi Hollo
Arja-Riitta Väre
Kirsi Parhankangas
Suvi Järvenpää
Mirka Löf
Vilho Ponkiniemi
Jarmo Järvinen
Johanna Martikainen
Mira Card
Jari Takala

Äänestys 3 Investointiosan lukuohjeesta tekstien poisto. Pohjaesitys Jaa, Ponkiniemen 
esitys ei (tekstimuutokset)

Jaa
Heimo Nordfors
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Heikki Uusitalo
Kirsi Parhankangas
Olavi Pesu
Pasi Eloranta
Jarmo Kalliola
Hannele Nordfors
Tommi Hollo
Anna-Kaisa Immonen
Ei
Rauno Mäki
Jarmo Järvinen
Risto Linnainmaa
Esa Järvenpää
Sami Vesikko
Kati Seppä
Maarit Lepistö
Janne Mäkinen
Johanna Martikainen
Mirka Löf
Vilho Ponkiniemi
Raija Westergård
Mauri Lepola
Päivi Hiltunen
Eeva Harhala
Hannamaija Oinonen
Tiina Jokela
Tommi Väre
Katariina Pylsy
Tuomas Potila
Jouni Lampinen
Suvi Järvenpää
Mira Card
Arja-Riitta Väre
Jari Takala

Äänestys 4 Hämeenkyrötaloon varatut eurot. Järvenpään esitys Jaa (eurojen muutos 
Hämeenkyrötaloon) Ponkiniemen esitys Ei (Hämeenkyrötalon eurot pois 
taloussuunnitelmasta)

Jaa
Rauno Mäki
Heikki Uusitalo
Hannele Nordfors
Eeva Harhala
Janne Mäkinen
Kati Seppä
Suvi Järvenpää
Pasi Eloranta
Kirsi Parhankangas
Mauri Lepola
Tommi Hollo
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Esa Järvenpää
Jarmo Kalliola
Päivi Hiltunen
Heimo Nordfors
Anna-Kaisa Immonen
Tuomas Potila
Johanna Martikainen
Arja-Riitta Väre
Jarmo Järvinen
Olavi Pesu
Maarit Lepistö
Katariina Pylsy
Sami Vesikko
Mira Card
Risto Linnainmaa
Tiina Jokela
Jari Takala
Ei
Vilho Ponkiniemi
Mirka Löf
Raija Westergård
Jouni Lampinen
Hannamaija Oinonen
Tommi Väre

Äänestys 5 Hämeenkyrötalo eurot. Pohjaesitys Jaa, Järvenpään esitys Ei (muutetut 
eurot Hämeenkyrötaloon)

Jaa
Risto Linnainmaa
Maarit Lepistö
Kati Seppä
Heimo Nordfors
Tuomas Potila
Eeva Harhala
Päivi Hiltunen
Hannele Nordfors
Tiina Jokela
Pasi Eloranta
Heikki Uusitalo
Anna-Kaisa Immonen
Olavi Pesu
Katariina Pylsy
Ei
Rauno Mäki
Esa Järvenpää
Sami Vesikko
Raija Westergård
Hannamaija Oinonen
Mirka Löf
Tommi Hollo
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Janne Mäkinen
Johanna Martikainen
Kirsi Parhankangas
Vilho Ponkiniemi
Mauri Lepola
Suvi Järvenpää
Jouni Lampinen
Jarmo Järvinen
Arja-Riitta Väre
Mira Card
Tommi Väre
Jarmo Kalliola
Jari Takala

Äänestys 6 Heinijärven piha, Pohjaesitys Jaa, Harhalan esitys Ei (eurojen siirto kahdelle 
vuodelle ja aikaistus)

Jaa
Hannele Nordfors
Heikki Uusitalo
Tuomas Potila
Esa Järvenpää
Janne Mäkinen
Heimo Nordfors
Jouni Lampinen
Johanna Martikainen
Jarmo Järvinen
Tommi Hollo
Kirsi Parhankangas
Ei
Eeva Harhala
Sami Vesikko
Rauno Mäki
Risto Linnainmaa
Arja-Riitta Väre
Pasi Eloranta
Mauri Lepola
Mirka Löf
Päivi Hiltunen
Vilho Ponkiniemi
Raija Westergård
Hannamaija Oinonen
Suvi Järvenpää
Anna-Kaisa Immonen
Maarit Lepistö
Tiina Jokela
Mira Card
Katariina Pylsy
Kati Seppä
Olavi Pesu
Jarmo Kalliola
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Tommi Väre
Jari Takala

Äänestys 7 Myllykolun määrärahat. Pohjaesitys Jaa, Cardin esitys Ei (palautetaan 
sivistyslautakunnan esittämät Myllykolurahat)

Jaa
Kati Seppä
Rauno Mäki
Sami Vesikko
Heikki Uusitalo
Risto Linnainmaa
Jarmo Kalliola
Esa Järvenpää
Päivi Hiltunen
Tuomas Potila
Raija Westergård
Janne Mäkinen
Kirsi Parhankangas
Arja-Riitta Väre
Tommi Hollo
Tiina Jokela
Pasi Eloranta
Jouni Lampinen
Suvi Järvenpää
Heimo Nordfors
Olavi Pesu
Maarit Lepistö
Jarmo Järvinen
Tommi Väre
Jari Takala
Ei
Hannele Nordfors
Mirka Löf
Johanna Martikainen
Katariina Pylsy
Mira Card
Eeva Harhala
Vilho Ponkiniemi
Mauri Lepola
Anna-Kaisa Immonen
Hannamaija Oinonen

Äänestys 8 Heinijärvi Pohjaesitys Jaa, Järvenpään esitys Ei (Heinijärven koulun 
peruskorjauksen eurot pois)

Jaa
Rauno Mäki
Risto Linnainmaa
Janne Mäkinen
Mauri Lepola
Raija Westergård
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1.  

2.  

3.  

Pasi Eloranta
Heimo Nordfors
Johanna Martikainen
Katariina Pylsy
Tuomas Potila
Päivi Hiltunen
Mirka Löf
Sami Vesikko
Olavi Pesu
Hannele Nordfors
Tiina Jokela
Heikki Uusitalo
Mira Card
Eeva Harhala
Hannamaija Oinonen
Suvi Järvenpää
Jari Takala
Ei
Esa Järvenpää
Maarit Lepistö
Jouni Lampinen
Arja-Riitta Väre
Tommi Hollo
Kirsi Parhankangas
Vilho Ponkiniemi
Jarmo Järvinen
Kati Seppä
Anna-Kaisa Immonen
Jarmo Kalliola
Tommi Väre

Päätös
Valtuusto hyväksyi taloussuunnitelman näillä muutoksilla:

Sivulta 65 poistetaan kappaleesta investoinnit lukuohjeesta kohta: Mustat tekstit 
 ja seuraavasta kappaleesta poistetaan ovat valtuustolle sitovaa tasoa suluissa 

 ja tilalle teksti: vuoden 2024 osalta.oleva (mustat eurot)
Investoinneista sivulta 67 kohdasta Hämeenkyrötalo, vuoden 2025 summa 
muutetaan 1 000 000 euroksi ja 2026 vuoden summa 2 500 000 euroksi.
Heinijärven koulun pihan kunnostamiseen varatut määrärahat siirretään siten, 
että taulukossa nyt vuodelle 2025 oleva summa 165 000 euroa jaetaan kahdelle 
vuodelle, vuodelle 2024  80 000 euroa ja vuodelle 2025  85 000 euroa, koska 
lasten turvallisuudesta ei voida säästää.
 

Valtuusto hyväksyi lainanottovaltuuden.

Elinympäristöjohtaja Ritva Asula-Myllynen ja valtuutettu Janne Kantti poistuivat tauon 
aikana.  

Kunnanhallitus, 30.09.2024, § 232
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Valmistelijat / lisätiedot:
Tiina Paloranta
tiina.paloranta@hameenkyro.fi
talous- ja hallintojohtaja

Liitteet
1 Muutostalousarvio 2024, pöytäkirjan liite kh ja kv

Valtuusto hyväksyi vuoden 2024 talousarvion marraskuussa 2023. Tämä on vuoden 
ensimmäinen muutostalousarvio. Toinen tulee vielä joulukuussa. 

Muutostalousarviossa olevat isoimmat muutokset 

verotuloarvion korjaus lisäämällä verotuloja puolella miljoonalla eurolla
elinympäristöpalveluille jäähallin pihan korjaamiseen 90 000 euron 
lisämääräraha
investointiosaan osakkeiden ostoon 150 000 euron lisämääräraha, jolla ostetaan 
kunnalle kaikki vuokrataloyhtiö Ki Oy Hämeenkyrö Jokimetsä Oy:n osakkeet
investointeihin irtaimistohankintoihin 20 000 euron määräraha Tippavaaran 
Helmen yleisten tilojen ja kunnanjohtajan huoneen kalustamiseen 
tuloslaskelma ja rahoituslaskelma päivitetään yllä mainittujen muutosten jälkeen

Muutos parantaa tilikauden tulosta reilulla 400 000 eurolla. Tilikauden tulos on 
muutosten jälkeen + 781 000 euroa. 

Muutokset on koottu yhteen ja selostettu liitteenä olevassa muutostalousarviossa.

Muutostalousarvio 2024 on pykälän liitteenä. 

Ehdotus
Esittelijä: Johanna Rannanjärvi, kunnanjohtaja

Hallitus esittää valtuustolle, että se hyväksyy muutostalousarvion. 

Päätös
Hyväksyttiin.

Kunnanvaltuusto, 07.10.2024, § 48

Liitteet
1 Muutostalousarvio 2024, pöytäkirjan liite kh ja kv

Hallitus 30.9.2024, 232 §.

Ehdotus

Hallitus esittää valtuustolle, että se hyväksyy muutostalousarvion. 

Päätös
Hyväksyttiin. 
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Tiedoksi
talous- ja hallintojohtaja Paloranta, lautakunnat
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1.  

§ 49
Ilmoitusasiat

Ennen valtuuston kokousta työllisyyspalveluiden päällikkö Hanna Rajakoski 
selostaa TE24 valmistelua klo 17.30 alkaen. Valtuuston kahvit on tarjolla klo 
17.00 alkaen.

Ehdotus

Valtuusto saa ilmoitusasiat tiedokseen.

Päätös
Hyväksyttiin. 

Valtuutettu Esa Järvenpää (sekä muut allekirjoittajat) jätti valtuustoaloitteen palloilu- ja 
uimahalliyhtiön perustamisesta.
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Kunnallisvalitus
§44, §45, §48

Kunnallisvalitusohje
Seuraaviin päätöksiin voidaan hakea muutosta kirjallisella valituksella. Valituksen saa 
tehdä se, johon päätös on kohdistettu tai jonka oikeuteen, velvollisuuteen tai etuun 
päätös välittömästi vaikuttaa (asianosainen) sekä kunnan jäsen. Valituksen saa tehdä 
sillä perusteella, että päätös on syntynyt virheellisessä järjestyksessä, päätöksen 
tehnyt viranomainen on ylittänyt toimivaltansa tai päätös on muuten lainvastainen.

Valitusviranomainen, osoite ja postiosoite
Hämeenlinnan hallinto-oikeus
Raatihuoneenkatu 1, 13100 Hämeenlinna
hameenlinna.hao@oikeus.fi
puh: 029 56 42200/vaihde
faxi: 029 56 42269

Valituksen voi tehdä myös hallinto- ja erityistuomioistuinten asiointipalvelussa 
osoitteessa https://asiointi2.oikeus.fi/hallintotuomioistuimet

Valitusaika on 30 päivää.

Kunnallisvalitus on tehtävä 30 päivän kuluessa päätöksen tiedoksisaannista. 
Kunnan jäsenen ja kuntalain 137 §:n 2 momentissa tarkoitetun kunnan katsotaan 
saaneen päätöksestä tiedon seitsemän päivän kuluttua siitä, kun pöytäkirja on 
nähtävänä yleisessä tietoverkossa. Asianosaisen katsotaan saaneen päätöksestä 
tiedon, jollei muuta näytetä, 7 päivän kuluttua kirjeen lähettämisestä, 3 päivän 
kuluttua sähköpostin lähettämisestä, saantitodistuksen osoittamana aikana tai 
erilliseen tiedoksisaantitodistukseen merkittynä aikana.

Valituskirjassa on ilmoitettava

päätös, johon haetaan muutosta
miltä kohdin päätöksestä valitetaan ja muutosvaatimus perusteineen sekä
valittajan nimi ja kotikunta, sekä osoite, johon asiaa koskevat ilmoitukset 
valittajalle voidaan toimittaa.

Jos valituskirjan laatijana on joku muu henkilö, on valituskirjassa ilmoitettava myös 
tämän nimi ja kotikunta. Valitusasiakirja on valittajan tai valituskirjan muun laatijan 
allekirjoitettava.

Valituskirjaan on liitettävä päätös, josta valitetaan, alkuperäisenä tai viran puolesta 
oikeaksi todistettuna jäljennöksenä, sekä asiakirjat, joihin valittaja vetoaa 
vaatimuksensa tueksi. Asiamiehen on esitettävä valtakirjansa tai osoitettava 
oikeutensa edustukseen hallintolain 12 §:n mukaisesti.

Valitusasiakirjat on toimitettava valitusviranomaiselle viimeistään valitusajan 
viimeisenä päivänä ennen viraston aukioloajan päättymistä. Jos valitusajan viimeinen 
päivä on pyhäpäivä, itsenäisyyspäivä, vapunpäivä, joulu- tai juhannusaatto tai 
arkilauantai, saa valitusasiakirjat toimittaa valitusviranomaiselle ensimmäisenä sen 
jälkeisenä arkipäivänä. Omalla vastuulla valitusasiakirjat voi lähettää postitse tai 
lähetin välityksellä. Postiin valitusasiakirjat on jätettävä niin ajoissa, että ne ehtivät 
perille ennen valitusajan päättymistä.
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Tuomioistuinten suoritteista perittävistä maksuista annetun lain 
(tuomioistuinmaksulaki 1.1.2016) nojalla muutoksenhakijalta voidaan periä hallinto-
oikeudessa kulloinkin voimassa oleva oikeudenkäyntimaksu.

Päätöstä koskevia pöytäkirjan otteita ja liitteitä voi pyytää Hämeenkyrön kunnan 
kirjaamosta kirjaamon aukioloaikana ma-pe klo 9.00 - 15.00.
Postiosoite: Hämeenkyrön kunta, Härkikuja 7, 39100 Hämeenkyrö
Sähköposti: kirjaamo@hameenkyro.fi
Puhelin: 03 565 23000
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Muutoksenhakukielto
§36, §37, §38, §39, §40, §41, §42, §43, §46, §47, §49

Muutoksenhakukielto
Oikaisuvaatimusta tai kunnallisvalitusta ei saa tehdä päätöksestä, joka koskee:

- vain valmistelua tai täytäntöönpanoa (KuntaL 136 §)
- virka- tai työehtosopimuksen tulkintaa tai soveltamista ja viranhaltija on jäsenenä 
viranhaltijayhdistyksessä, jolla on oikeus panna asia vireille työtuomioistuimessa (KVhl 
50 § 2 mom.)
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